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ادامه از صفحه ۱۲

فصل اول برنامه »حسینیه معلی« برای اولین بار محرم 
سال گذشته و با حضور سعید حدادیان، سیدمجید 
بنی فاطمه، محمد صمیمی و مهدی رسولی به عنوان 
کارشـــناس روی آنتن شبکه ســـه رفت. چهره هایی 
محبوب که تا به حال در چنین جایگاه و قامتی جلوی 
دوربین نرفته بودند. این برنامه آنقدر برای مخاطبان 
تلویزیون جدید و ناشـــناخته بود که عموما آن را یک 
»عصر جدید« مذهبی پیش بینی می کردند. »معلی« 
رفته رفته نشـــان داد که یک مســـابقه استعدادیابی 
نیست و بیشـــتر ویترینی اســـت برای معرفی بهتر 
چهره ها و منش و رفتار در مداحی و عزاداری برای امام 
حســـین)ع(. این برنامه در نیمه شعبان سال گذشته 
بـــا تغییر ترکیب میزبانان یک بار دیگر پخش شـــد. 
اضافه شدن حاج احمد واعظی و عبدالرضا هلالی و 
همچنین مصطفی کرمی و جایگزینی احمد اکبرنژاد 
به جای حامد ســـلطانی در مقام مجری، نشان داد که 
این برنامه اصرار دارد بگوید مختص عزاداری نیست 
و برای اوقات شادی و عزای مخاطبان، همزمان برنامه 
دارد. »معلی« سال گذشته یکی از معدود برنامه های 
موفق تلویزیون بود و قابل پیش بینی بود که در سال 
جدید هم ادامه پیدا کند. مخاطبانی که عادت کرده 

بودند برنامه های معارفی را با حداقل هزینه و سلیقه و 
امکانات ببینند می توانستند چشمان شان را بدوزند 
به صفحه تلویزیونی که برای چشم و وقت آنها احترام 
قائل بود. موفقیت تک ســـتاره ای مانند معلی آنقدر 
چشمگیر بود که در ماه رمضان هم برنامه ای با همان 
شـــکل و شـــمایل و تحت عنوان »محفل« روی آنتن 

شبکه سه رفت.  
حـــالا معلی در کنار ضعف هایی که حتما دارد تبدیل 
شـــده به یک الگوی موفق، دشـــوار و البته پرهزینه 
برای برنامه ســـازان. برنامه ای که ظاهرا امسال هم به 
کمک اسپانســـر، خودش را سرپا نگه داشته است. 
قســـمت های پخش شـــده فصل دوم معلی تاکنون 
نشـــان می دهد که تغییراتِ میز کارشناسان، مجری 
و همچنین افزایش تعداد حاضران در استودیو مثبت 
بوده اســـت. یکی دیگر از تفاوت های امسال نسبت 
به ســـال قبل، موضوعی شـــدن هر قســـمت از این 
برنامه اســـت. مواردی مانند حافظان امنیت، پدران 
و دختـــران، جانبازان و شـــیعه های خارج از ایران از 
موضوعاتی هستند که در این برنامه به آنها پرداخته 
شـــده و حضور داشـــته اند. نکته ای که البته توسط 
عـــده ای مورد انتقاد هم قـــرار گرفت و معتقد بودند 
موضوعی کـــردن برنامه از حوصلـــه مخاطب خارج 
اســـت و تقسیم آن در تمام قســـمت ها می توانست 

گزینه بهتری باشد. 
نکته بعدی درباره معلی، مخاطبان هدف آن اســـت. 
این برنامه برخلاف برنامه های مشابه معارفی و مذهبی 

برای قشـــر یا نگاه خاصی ساخته نشده است. زمان 
پخش اول این برنامه، تقریبا همزمان با ساعات شروع 
هیات های مذهبی اســـت. کســـانی که به هر دلیلی 
شـــرایط حضور در ایـــن هیات ها را ندارنـــد، فارغ از 
دسته بندی های رایج در این ماه ها و روزگار، خودشان 
را شریک در عزاداری امام حسین)ع( می کنند. آنچه 
تلویزیون به آن نیاز دارد ساختن برنامه هایی برای همه 
مردم اســـت. ســـاختن یک برنامه معارفی برای قشر 
مذهبی یکی از آسان ترین کارها در دنیاست و از این 
دست برنامه ها در سال های اخیر کم نداشتیم. حالا که 
»معلی« و »محفل« با یک الگوی ثابت و کمی خلاقیت، 
در کویر لم یزرع تلویزیون دیده شدند می توان امید 
داشت که مدیران محترم رسانه ملی، به فرمول ساخت 
برنامه هـــای موفق و برای همه مردم توجه بیشـــتری 
کنند. برنامه هایی که بدون نیاز به ســـلبریتی و بدون 
تکیه بر فرم بازی هایی که مد شـــده، مخاطب را هم با 
انواع عزاداری آشنا کند و هم ضربان قلب او را با اسم 
حسین)ع( بالا ببرد. بارها گفته ایم که همه مردم باید 
خودشان را در قاب تلویزیون تماشا کنند و معلی یک 
نمونه از این دست برنامه هاست. عزاداری اردبیلی ها 
و بختیاری ها صرفا یک رفتار مذهبی نیســـت، بلکه 
یک فرهنگ و ســـبک زندگی اســـت که در کنار هم 
مجموعه ای به نام فرهنگ ایرانی- اسلامی را به وجود 
می آورد. برای اتحاد همه ایران، فقط شعارنویســـی و 
زیرنویس و پرچم ها قرار نیست کار کنند و همه مردم 

باید خودشان را در رسانه شان ببینند.  

فرهنگفرهنگفرهنگفرهنگ

ادامه در صفحه ۱۳

f a r h i k h t e g a n o n l i n ef a r h i k h t e g a n o n l i n e

برنامه »معلی« به فرهنگ عمومی عزاداری سیدالشهدا)ع( نزدیک است و با این ایده مخاطبان زیادی دارد

سوره حسین)ع(

بلکه دعوت ما نسبت به رویکرد هر فصل برنامه صورت می گیرد. 

 

شما ۱۱ قسمت ساخته اید؟

بله.

شروع و اتمام کارتان کی بوده است؟

ما با توجه به تجربه سال گذشته که در ضبط برنامه داشتیم سعی 

کردیم با فاصله بیشتری تا ماه محرم این کار را انجام دهیم، چون 

نزدیـــک ماه محرم تمام ذاکران خودشـــان هیات دارند و زحمات 

هیات شان هم به عهده خودشـــان است بنابراین ما زودتر ضبط 

را شـــروع کردیم. اگر اشتباه نکنم ما نیمه خرداد ضبط این فصل 

از برنامه را شـــروع کردیم و با توجه به ضبط های تســـت و صفر و 

تســـت های فنی، ضبط ما حدود 10 روز طول کشـــید تا این 11 

قسمت را ضبط کنیم. 

یکی از تغییراتی که برنامه حسینیه معلی نسبت به پارسال 

دارد موضوعی کردن شب های آن است؛ مثلا شب دوم مربوط 

به شیعه های خارج از ایران بود. چطور به این ایده رسیدید؟ 

ایـــن ایده  حتما فواید یا ضررهایی داشـــته اســـت، چطور از 

آن مراقبـــت می کنید؟ راجع به ایـــن تغییر روش و اینکه چه 

چیزهایی به دست آوردید یا از دست دادید، صحبت کنید.

 چون برنامه مخصوص دهه اول ماه محرم ساخته شده، ما باید دو 

مساله را رعایت می کردیم؛  یکی چینش و نام گذاری سنتی که در 

شب های ماه محرم توسط قدیمی ها انجام شده و ما سعی کردیم 

رعایت شـــان کنیم، مانند شب سوم که شب حضرت رقیه است یا 

شب پنجم که شب حضرت عبدالله است یا شب تاسوعا که روضه 

حضرت قمر منیر بنی هاشـــم را می خوانند. پارسال ما اجرای هر 

شـــب برنامه را متناسب با نام گذاری آن شب در ماه محرم در نظر 

می گرفتیم، یعنی شـــرکت کنندگان شب تاسوعای ما همه روضه 

حضرت ابوالفضل را می خواندند. ما می خواستیم به یک نوآوری 

برســـیم و بنابراین گفتیم مســـتمعان روضه که جمعیت کثیری 

هســـتند هم در حوزه برنامه سازی و هم در حوزه انتقال مفهومی 

که ما می خواهیم انجام دهیم، متناســـب با هر شـــب باشند و در 

نتیجه مستمعان روضه ما متناسب با نام گذاری محتوای آن شب 

انتخاب شوند. شما می بینید که شب سوم پدرها همراه با دختران 

کوچک سه، چهار ساله در حسینیه شرکت کردند. در شب تاسوعا 

مستمعان روضه ما جانبازان هستند. شب هشتم خانواده شهدا 

تشـــریف می آورند یا شب پنجم و ششم چون شب حضرت قاسم و 

حضرت عبدالله اســـت، کودکان و نوجوانان می آیند و به عزاداری 

می پردازند. ما این را اتفاقا یک نقطه مثبت در کارمان می دیدیم که 

می تواند به انتقال پیام و مفهوم ما کمک کند و به نظر می رسید که 

توانسته ایم موفق هم باشیم. مثلا یکی از دغدغه های ما شیعیان 

خارج از کشور و بین المللی شدن حسینیه معلی بود. ما در فصل 

قبل هم شـــرکت کنندگانی از پنج قاره دنیا داشـــتیم. این بار ما 

کل مســـتمعان روضه در شب دوم را از 30 ملیت مختلف دعوت 

کردیم و به حسینیه تشریف آوردند و از مراسم شب دوم ما استفاده 

کردند. ما هم دغدغه مفهومی و رویکردی و هم دغدغه متناســـب 

با هیات داری در برنامه داشـــتیم، پس سعی کردیم اینها را با هم 

تلفیق کنیم و بنابراین به این ایده و اجرا رسیدیم. 

 

حتما بهتر از من می دانید که حسینیه ها و هیات ها همیشه 

برای همه مردم بوده اند و امام حسین را گروه و جریان خاصی 

نمی توانـــد مصادره کند. آیا همه مردم و مخاطبان می توانند 

خود را در حسینیه معلی ببینند؟

بله، درست است و قطعا می توانند. 

با توجه به اتفاقاتی که سال گذشته در کشورمان افتاد، سوال 

این بود که آیا امسال ما می توانیم تمام گرایش ها و سلیقه ها 

را در تلویزیون بیاوریم؟ تلویزیون برای همه است. به هر حال 

ما نقل قول هایی از رهبری یا حاج قاســـم سلیمانی داریم که 

برای خانمی که حجابش ضعیف اســـت اما برای امام حسین 

اشـــک می ریزد، احترام قائلند. آیا شما چنین مواجهه ای در 

حسینیه معلی داشتید؟ چنین آدم هایی را دعوت کردید که 

به حسینیه شما بیایند؟ شما دهه هشتادی ها را دعوت کردید 

چون اینها متفاوت هستند و ممکن است مثل ما فکر نکنند. 

آیا این آدم ها را به این برنامه دعوت کردید؟

فرمایش شما فرمایش روشن و دقیقی است و حسینیه معلی هم 

مثل تمام حسینیه ها درش به روی هر کسی با هر گرایش و سلیقه  

سیاســـی باز بوده. دعوت ما شامل فراخوان برای آقایان مداح و 

شـــرکت کننده و گروه های مختلف مردم بود و همه می توانستند 

بیاینـــد، یعنی گفتیـــم ما روضه ای داریم و هرکســـی که هوس 

کرب وبلا دارد بســـم الله. ما هیچ محدودیتی نداشـــتیم و پست 

شـــماره تماس برنامه هم در صفحات مجازی آن گذاشـــته شد. 

گفتیم هرکسی می خواهد شرکت کند با این شماره هماهنگ کند 

و تشریف بیاورد و به این منظور هم هیچ  خط گذاری، ریل گذاری 

یا ممیزی نداشتیم. 

آیا در ضبط برنامه کسی نبوده که مثلا به دلیل ظاهرش به او 

بگویید از برنامه خارج شود؟

چنین موردی نداشـــتیم، چون بالاخره جایگاه و شـــأن حسینیه 

مشخص است و از قدیم هر کسی می خواسته وارد حسینیه، تکیه 

یا مســـجد یا عزاداری شود، می دانسته که شأن آن به چه صورت 

اســـت. ما در فراخوان فقط اعلام کردیم که هر کســـی می آید با 

لباس مشکی بیاید، چون قرار است متناسب با فضای محرم ضبط 

شـــود. ما الزامی به چادر هم نداشتیم، ولی همه شأنیت حسینیه 

را رعایت و همکاری کردند و تشریف آوردند. فضای برنامه ما فقط 

روی امام حسین تمرکز دارد و ما افتخار میزبانی از همه را داشتیم. 

ما طرفدار حق هستیم و برای دفاع و طرفداری از آن لحظه ای تقیه 

نمی کنیم اما در حسینیه هم به روی همه باز بود. 

در اربعین یک جمله  زیاد اســـتفاده می شـــود که می گویند 

»عشـــق امام حســـین جمع مان کرده اســـت«  و اینجا جایی 

است که همه می توانند ذیل پرچم امام حسین بیایند و نقطه 

اتکا برای همه باشـــد. درواقع اینجا پرچمی هســـت که همه 

می توانند زیر آن بایستند و سینه بزنند. 

بله، امام حسین اســـت که تا قیام قیامت مشخص می کند حق 

و باطل چیســـت. ما هر اختلاف نظری هم که با یکدیگر داشته 

باشـــیم، در موضوع امام حسین می توانیم با هم متحد باشیم و 

غیر از این شاید نشود. قطعا نمی توان با کسی که پرچم و خیمه 

امام حسین را آتش می زند، متحد شد اما زیر خیمه امام حسین 

همه با هر نوع تفکری کنار هم جمع می شـــوند و خواهر و برادر 

یکدیگر هستند. 

طبق تیزری که پخش کردید، برنامه تا شام غریبان ادامه دارد. 

آنهایی که دنبال تداوم این برنامه هســـتند، باید چه کنند؟ 

دعا کنند، زنگ بزنند و حمایت کنند؟ 

ما ممنون کســـانی هســـتیم که به این برنامه اظهار لطف کردند. 

بنـــای ما این بود که در ماه صفر هم این برنامه را بســـازیم اما به 

خاطر یک ســـری مشکلات نشد که فصل ماه صفر را تولید کنیم. 

طبـــق برنامه ریزی ای که انجام دادیم و امیدواریم آن را برای آینده 

حفظ کنیم، قرار است سالی دو بار مزاحم مردم شویم؛ یک بار در 

ماه شعبان با رویکرد جشن و شادی که اهمیت زیادی هم دارد تا 

نشـــان دهیم به جز عزاداری که خوب بلد هستیم، اتفاقا جشن و 

شادی حلال را هم خوب بلد هستیم. یک بار هم ماه محرم و صفر 

جزء هدف گذاری ماست. 

برنامه امسال فقط معطوف به ماه محرم است و به نظر می رسد 

که برای ماه صفر برنامه ای ندارید. 

بله. برنامه برای صفر امسال منتفی است. ان شاءالله ماه شعبان 

اگر عمری بود برنامه داریم.

 

چند تا کلمه می گویم؛ شـــما حـــس خودتان را در مواجهه با 

آنها بگویید. 

نجم الدین شریعتی؟

همراه و حرفه ای.

میثم مطیعی؟

بسیار دغدغه مند.

رضا هلالی؟

عشق.

حاج مهدی رسولی؟

داداش.

مجید بنی فاطمه؟

بزرگ تری که بزرگ تری را بلد است.

حسینیه معلی؟

کل دار  و  ندارم و تنها دلخوشـــی من به اینکه شـــاید یک روز  در 

شـــب اول قبر یا قیامت بـــه کارم بیاید که آنجا بگویم ما اینجا کم 

نگذاشتیم، شما هم کم نگذارید. 

سعید ستودگان، تهیه کننده »حسینیه معلی« در گفت وگو با »فرهیختگان«:

معلی مثل تمام حسینیه ها درش به روی همه باز است
یکـــی از برنامه های موفق ســـال گذشـــته تلویزیون، برنامه 

»حسینیه معلی« بود؛ برنامه ای که امسال هم با یک ترکیب 

دیگر در بخش کارشناســـان با تغییر مجری دوباره روی آنتن 

رفته و در همین شـــب های اول توانسته مخاطبان بسیاری را 

جذب کند. از اینجا شروع کنیم تا به سوالات بعدی برسیم. 

خدا را شکر. خدا توفیق داد و به لطف اهل بیت ما این برنامه را از 

پارسال محرم شروع کردیم. فصل های بعد و همچنین این فصل که 

روی آنتن رفت، استقبال خیلی خوبی از آن شد و ما می دانستیم 

که این استقبال خواهد شد و این برای ما شوکه کننده نبود، چون 

ما جایگاه اهل بیت، امام حسین، عزاداری او و ماه محرم را در ذهن 

مخاطبان مان که مردم ایران هســـتند، می دانستیم. مردم ایران 

مردمی دوستدار امام حسین)ع( هستند و با هر عقیده و اختلاف 

نظرهای سیاســـی روی محور اصلی که امام حســـین است با هم 

اشـــتراک دارند. ســـال ها بود که در حوزه برنامه های معارفی در 

صداوســـیما، به برنامه هایی با یک تولید سنگین تر و قوی تر فکر 

نشـــده بود. به همین خاطر محرم پارســـال با همفکری دوستان 

و خیلی از بزرگان حوزه فرهنگ و دین به این نتیجه رســـیدیم که 

این برنامه را تولید کنیم. در این برنامه ســـعی کردیم بهترین ها را 

بیاوریم و هر کســـی در حوزه خودش از دکور و نور و تصویر گرفته 

تـــا حوزه های دیگر بهترین باشـــد و بچه ها بـــه لطف اهل بیت و 

سیدالشـــهدا نتیجه گرفتند و بازخوردها خیلی خوب است و این 

از کرم امام حسین است. 

یکی از نقدها به برنامه های محرم ســـال های گذشـــته این 

بود که معمولا دو تا صندلی می گذاشـــتند و با یک دوربین 

و یک مجری و یک کارشـــناس برنامه را می ساختند. به نظر 

می  رســـد که یا ایده ای وجود نداشته یا توان و حوصله نبوده 

زیرا ســـاختن برنامه ای شبیه حســـینیه معلی سخت است. 

همچنـــان برنامه های اینچنینی با دو صندلی و کارشـــناس 

و مجـــری وجود دارد که در جای خود ارزنده اســـت. به نظر 

می رســـد که تصمیم گرفته شده که شکل های جدیدی برای 

تولیـــد برنامه های مذهبی طراحی شـــود که البته تولیدش 

پرزحمت و پرهزینه است. 

نکته ای که شـــما گفتید نکته درســـت و دقیقی است. سال ها در 

حوزه برنامه های معارفی ساخت برنامه به حضور یک مجری بزرگوار 

و یک کارشناس فاضل و دانشمند و گفتن فضیلت هایی از اهل بیت 

خلاصه می شد. یکی از  انگیزه های ما برای ساخت حسینیه معلی، 

همین بود کـــه چرا برای برنامه های اجتماعی، ورزشـــی یا حوزه 

ســـرگرمی اینقدر با تولیدات قوی و سنگین در نظر گرفته می شود 

و اتاق فکرهای بســـیار زیادی درباره آن بحث می کنند که با هزار 

خلاقیت بهترین برنامه را بســـازند. ما فکر کردیم که چرا در حوزه 

برنامه های معارفی این را نداشته باشیم. یکی از  انگیزه های اصلی 

ما برای این برنامه همین بود و راستش را بخواهید ترس هم داشت؛ 

ترس از اینکه ممکن است برنامه معارفی که محور آن معرفت و حب 

و عرض ارادت ما به اهل بیت و حضرت سیدالشهداســـت در زمینه 

جذب مخاطب به مشـــکل بخورد و از سمت دیگر چون نسبت به 

مساله هیات امام حســـین و قیام ایشان و برنامه های حول محور 

هیات، آنقدر حساسیت وجود دارد که نگران کننده بود اما بچه های 

برنامه حسینیه معلی و مدیران شبکه سه با شهامت وارد شدند. ما 

با حدود 50 شـــخصیت فرهنگی در کشور صحبت کردیم و کاملا 

کارمان را توضیح داده و به دغدغه ذهنی آنها پاسخ دادیم و زمانی 

که توانستیم رضایت حدود 50 عزیز را بگیریم، وارد تولید این کار 

شدیم. در این گفت وگوها سعی کردیم دغدغه ها را درست منتقل 

کنیم و راهکار بگیریم. یعنی در ساخت این برنامه ما سعی کردیم 

که مجتهد نباشیم و یک مقلد کامل باشیم، بنابراین از همه بزرگان 

نظرشان را پرسیدیم و آنها را در نظر گرفتیم و سعی کردیم همه آنها 

را در ســـاخت برنامه اعمال کنیم. خداروشکر توانستیم در حوزه 

جذب مخاطب و داشتن نوآوری و خلاقیت و ساحت برنامه سازی 

به موفقیت بالایی برسیم. 

آماری هم در این زمینه دارید؟

آمار دقیق را مرکز افکارسنجی سازمان صداوسیما باید اعلام کند 

اما در سایت تلوبیون که یکی از درگاه های اصلی پخش برنامه های 

تلویزیون هســـت ما توانستیم در 15 قسمت به آمار سه میلیون و 

نیم بازدید برسیم که این تعداد مخاطب گیری در حوزه برنامه های 

معارفی بی سابقه بوده است. آقای جبلی هم پارسال در یک سالگی 

ریاســـتش بر صداوسیما یکی از دســـتاوردهای خود و تیم جدید 

صداوسیما را حســـینیه معلی اعلام کرد. این برنامه توانسته هم 

نســـبت به فضای نخبگانی، هم مدیریتی و هم مخاطبان بیرونی 

خودش موفقیت حاصل کند که اینها همه لطف اهل بیت است و 

ما هم خادمی هستیم که در آن کمک کردیم. 

نســـبت به سال گذشـــته تغییراتی داشتید؛ تغییر مجری و 

کارشناسان. این تغییرات چگونه اتفاق افتادند؟ در جلسات 

مشـــاوره بود یا طبق بازخوردهای مردمی یا موردی بوده که 

کســـی نتوانســـته در این برنامه حضور داشته باشد؟ چرا از 

اول دنبال آقای شریعتی برای حسینیه معلی نرفتید، چون 

به نظر می رســـید ایشان گزینه خوبی برای این برنامه باشد. 

آیا به جز ایشان، گزینه های دیگری داشتید؟ 

در فصل اول این برنامه با ذهن خالی وارد فضای ســـاخت برنامه 

شـــدیم و خیلی طبیعی است که بعد از ساخت هر فصل برنامه به 

یک بلوغ و پختگی بیشـــتری برسیم و نقطه ضعف هایمان را پیدا 

کنیم و ســـعی در رفع آنها داشته باشیم و این هم در همه حوزه ها 

هست؛ از حوزه دکور گرفته تا حوزه حضور تماشاگران و شرکت آنها 

مدام سعی بر رفع مشکلات داشتیم و اینکه نقاط قوت خودمان را 

تقویت کنیم. در این بلوغ و پخته شـــدن دو مساله جزء استثنائات 

ما هســـتند؛ یکی حضور مجری و یکی میز ذاکران ما. حامدجان 

ســـلطانی عزیز در فصل اول حسینیه معلی چون مصادف شد با 

شـــرایط خاصی که برای خودش پیش آمد و ما آن زمان تصمیمی 

برای اجرای این برنامه نگرفته بودیم، فکر کردیم حداقل برای شروع 

و فصل اول و دوم، حامد سلطانی می تواند گزینه مناسبی باشد. 

اتفاقا با روحیه ای که آن موقع داشت، شاید خودش به این برنامه 

راغب بود و پذیرفت و کنار هم بودیم؛ اما خب حوزه کاری ایشـــان 

مشـــخص اســـت و او یک مجری اجتماعی بوده و سبک اجرایش 

مشـــخص است. بعد از اینکه کمی گذشـــت و وارد فضای کاری 

خودش و روال عادی آن شد ما دیگر نتوانستیم در خدمت ایشان 

باشـــیم. نجم الدین شـــریعتی هم جزء بهترین مجری ها معارفی 

کشـــور هستند و خوشحالیم که توانستیم به عنوان میزبان برنامه 

در خدمت شان باشیم. 

یعنی ایشان گزینه اول شما بودند؟

بله. ایشـــان از همان صحبتی که کردیم بـــا فراغ بال پذیرفتند و 

دوست داشتند که جزء خادمان حسینیه معلی باشند. یکی دیگر از 

استثنائات ما میز ذاکران ماست، یعنی در حیطه مداحی کشور ما 

بزرگان و افراد صاحب نظر، هنرمند و دوست داشتنی بسیاری داریم 

که با توجه به هدف  گذاری هر فصل این برنامه و رویکرد آن فصل 

از آنها دعوت می کنیم که در میز ذاکران ما حضور داشته باشند. 

تغییر مداحان در این میز به معنای نقاط ضعف یا ترمیم آن نیست 

سیدمهدیموسویتبار
خبرنگار
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